
گاه
ش

دان
گاه

ش
دان

دوشنبه اول مرداد 1403 

شماره  4188

FARHIKHTEGANDAILY.COM

FARHIKHTEGANONLINE

۶

امروز بعد از 17 سال بار دیگر ایران میزبان دانش آموزانی از کشورهای 
مختلف دنیا شده تا در مهم ترین رویداد علمی حوزه فیزیک به رقابت 
بپردازند. رویدادی که از امروز به صورت رسمی آغاز شده و قرار است 
تا 8 تیرماه در دانشگاه صنعتی اصفهان برگزار شود. دانشگاهی که 
یخی اصفهان و همچنین امکاناتش،  محل قرارگیری اش در شهر تار
کشورهای مختلف  باعث شده تا در این دوره میزبان دانش آموزان 
باشد و طبیعتا فرصتی را برای گشت و گذار دانش آموزان شرکت کننده از 
یخی این شهر هم فراهم خواهد کرد. یکی از موضوعات  بافت های تار
قابل توجه درباره پنجاه و چهارمین دوره این المپیاد جهانی را باید نحوه 
رقابت شرکت کنندگان آن دانست، رقابتی که در دو بخش آزمون نظری 
و علمی دنبال می شود و دانش آموزان باید در بخش علمی در پنج 
ساعت به دو سوال تعیین شده، پاسخ دهند. البته در بخش نظری سه 
سوال تعیین شده و دانش آموزان باید در همان مدت پنج ساعت جواب 
ی  درست آنها را پیدا کنند. یکی از موضوعات اصلی در روند برگزار
المپیادها که طبیعتا نقش تعیین کننده ای در اعتبار آنها دارد، طراحی 
سوالات است. سوالاتی که نیازمند سازوکار مشخصی برای طراحی 
هستند و می توانند معیار کیفیت چنین رویدادهای علمی باشند. بعد 
از آن داوری پاسخ ها هم از اهمیت بالایی برخوردار است، موضوعی 
که در این دوره از طریق 100 مصحح دنبال می شود تا هرکدام بتوانند 
ی قرار دهند. در ادامه  پاسخ های تیم های شرکت کننده را مورد داور
ی پنجاه وچهارمین  به سراغ محمود بهمن آبادی، رئیس کمیته برگزار
دوره المپیاد جهانی فیزیک رفتیم تا از کم وکیف این دوره از المپیاد 
کشور از دانش آموزان برجسته حوزه فیزیک دنیا  و اهمیت میزبانی 
یادی در سر راه  ، سنگ اندازی های ز بگوید. میزبانی ای که به گفته او
آن صورت گرفت تا ایران از این حوزه کنار گذاشته شود، اما درنهایت 
با وجود همه کارشکنی ها که به دلایل سیاسی دنبال شده بود، ایران 
توانست بعد از نزدیک به دو دهه بار دیگر میزبان یکی از مهم ترین 

اتفاقات حوزه علمی دنیا باشد. 

ایران پس از 17 سال دوباره میزبان شرکت کنندگان المپیاد فیزیک شده است. از 
شرایط حاکم بر این دوره از المپیاد آغاز کنیم. 

حدود 55 سال پیش این المپیاد با برگزاری در کشور لهستان آغاز به کار کرد. در 
سال های اول تعداد محدودی از کشورها در آن شرکت می کردند که به مرور به 
تعداد آنها اضافه شد تا جایی که به مرز 90 کشور رسید. با این حال هر سال تعداد 
کشورها متغیر بوده و به همین دلیل باید عنوان کرد متوسط سالانه 70 تا 80 کشور 
در این المپیاد شرکت می کنند. المپیاد فیزیک در سال 2007 برای اولین بار در 
ایران برگزار شد و به دلیل همین تجربه خوبی که آن سال در برگزاری این المپیاد 
در دانشگاه صنعتی اصفهان داشتیم، بار دیگر این میزبانی را برای سال 2023 در 
اختیار ما گذاشتند. با این حال به دلیل همه گیری کرونا در سال 2020، عملا یک 
سال این المپیاد برگزار نشد و در سال 2021 و 2022 نیز به صورت مجازی برگزار 
شد و سال گذشته نیز این میزبانی به کشور ژاپن رسید. درحقیقت با توجه به 
اینکه شاهد وقفه یک ساله در میزبانی از این المپیاد به دلیل کرونا بودیم، عملا 

امسال توانستیم این میزبانی را داشته باشیم. 

چه اقداماتی برای بالا بردن سطح علمی این دوره از المپیاد فیزیک صورت 
گرفته است؟

یداد نسبت به سال های قبل، از سوالات وسیع تری در عرصه فیزیک  این رو
به دلیل پیشرفت های این حوزه برخوردار است؛ یعنی سوالات ارتقای بسیار 
زیادی به خود گرفته و امروز می بینیم سوالات مطرح شده به روز و در مرز دانش 
هستند. همین مساله می طلبد که طرح این سوالات از مدت ها قبل آغاز شود 
و به همین دلیل از دو سال پیش این کار را شروع و یکی و دو ماه پیش بعد از 
طرح سوالات متعدد، توانستیم دو سوال تجربی و سه سوال تئوری داشته باشیم. 
مساله دیگر اینکه همه این سوالات به صورت بومی بوده و حتی ایده های طراحی 
سوالات تجربی هم توسط اساتید داخلی صورت گرفته است. ساخت وسایل 
مورد نیاز نیز کاملا در کشور صورت گرفته و این مهم را می توان سنگ تمام 
گروه علمی مان دانست. در این حوزه نیز دانشگاه صنعتی اصفهان همکاری 
 ... وسیعی را داشت و دیگر دانشگاه ها مانند صنعتی شریف، شهید رجایی و

نیز حضور فعالانه ای داشته اند. 

ویژگی این دوره از المپیاد را با توجه به میزبانی کشورمان چه می دانید؟
یکی از ویژگی های چنین المپیادهایی آن است که نسل جوان کشورهای متعدد 
که جزء بهترین های کشورهایشان محسوب می شوند، در آن شرکت می کنند. 
واقعیت آن است که آینده کشورها توسط همین دانش آموزان رقم می خورد و طبیعتا 
آشنایی آنها با یکدیگر و ارتباط گرفتن برجسته ترین افراد علمی کشورها باعث 
می شود تا آینده خوبی برای آنها در راستای ارتباطات بین المللی و دیپلماسی 
علمی رقم بخورد. مساله دیگر آنکه این المپیاد باعث رشد و ترقی علوم پایه 
ازجمله فیزیک می شود. همچنین در شناسایی افراد نخبه هم سهم بالایی 
داشته و می تواند در تعاملات بین دانش آموزان علمی و آینده سازان اثرگذار باشد. 

در این دوره از المپیاد، ایران میزبان چه تعداد کشور است؟
امسال از آنجایی که اروپا و آمریکا مسائل مختلفی را با کشور داشته و همچنین 
انجمن فیزیک اروپا به گونه ای کشورهای اروپایی را از حضور در ایران به دلایل 
مسائل سیاسی منع کرده بود، شرایط کمی متفاوت شد. این درحالی است که 
طبق یکی از بندهای اساسنامه المپیاد فیزیک، هیچ گونه مسائل سیاسی نباید 
باعث شود تا کشورها در کشوری شرکت نکنند اما این اتفاق را در این دوره از 
المپیاد دیدیم. متاسفانه آنها حتی می خواستند میزبانی المپیاد امسال را از 
ما بگیرند و این مساله را به اشکال مختلف دنبال کردند، اما براساس دلایل 
یک در جلساتی که پیش از آن و  متقنی که برای رئیس المپیاد جهانی فیز
طی ماه های گذشته برگزار و ارسال کردیم، این مساله منتفی شد. این اتفاق 
در سال 2022 نیز برای بلاروس رخ داد و آنها به دلیل اینکه بلاروس هم پیمان 
گذار  روسیه در جنگ اوکراین بود، میزبانی را گرفتند و به کشور سوئیس وا

کردند. البته برای این کار رای گیری صورت گرفت اما درنهایت رای گیری به 
محکومیت بلاروس منجر شد و امسال نیز می خواستند همین کار را با ایران 
انجام دهند که خوشبختانه تیرشان به سنگ خورد. همین مساله باعث شد 
تا در این دوره بسیاری از کشورهای اروپایی به ویژه اروپای غربی حضور ندارند 
... را  اما برخی از کشورها مانند رومانی، بلغارستان، لیتوانی، کرواسی، بوسنی و
یم. به صورت کلی در این دوره حدود 46 کشور شرکت کرده اند که شامل  دار

60 درصد کشورها می شود. 
تا روز شنبه شرکت کنندگان 10 کشور به ایران رسیده اند. علی رغم اینکه روز 
دوشنبه افتتاحیه المپیاد آغاز می شود، اما از یک روز قبل شاهد حضور برخی 
کشور ها بودیم. نکته دیگر آنکه از هر کشوری حداکثر پنج دانش آموز می توانست 
در المپیاد شرکت کند. البته تعداد سرپرست ها آزاد هستند به طوری که برخی 
از کشورها با یک سرپرست و برخی نیز با سه و حتی تعداد بیشتری سرپرست 
حضور پیدا می کنند. درمجموع ما 196 دانش آموز و نزدیک به 140 نفر سرپرست 
یم. مساله مهمی که در اینجا باید گفته شود، اینکه دانش آموزان برخی از  دار
کشورها که حاضر به شرکت در این دوره از المپیاد نبودند، از ما خواسته بودند 
تا به صورت انفرادی حضور داشته باشند و حتی اعلام کردند علی رغم اینکه 
دولت هایشان اجازه این کار را نمی دهند، اما خودشان می دانند که ایران 
کشور بسیار امنی است و به همین دلیل می خواستند به صورت انفرادی و 
بدون سرپرست شرکت کنند که ما نیز به آنها جواب مثبت دادیم و آنها نیز 
امکان حضور را خواهند داشت و می توانند به صورت غیررسمی در رقابت ها 

حاضر شوند. 

میزبانی از المپیاد فیزیک چه دستاوردهایی برای کشور در بعد علمی و عرصه 
بین الملل خواهد داشت؟

یک وجهه مهم المپیادها را باید جنبه علمی دانست که طبیعتا میزبانی 
کشورمان در این دوره، باعث می شود تا جوانانی که برجسته های کشورها 
محسوب می شوند، بتوانند ارتباط علمی با یکدیگر گرفته و از این تعاملات 
به انجام کارهای علمی بزرگ مشترک برسند و طبیعتا ایران نیز از آن بی بهره 
نخواهد بود. موضوعی که نباید فراموش کرد آنکه امروز دنیا به عنوان یک دهکده 
بزرگ محسوب می شود و زمانی که بهترین ها با یکدیگر تلفیق و کنار هم قرار 
بگیرند، می توانند کارهای بزرگ علمی را انجام دهند. این مهم یک بخش 
مهمی است که ما طی سال های اخیر نیز شاهد آن بودیم، تا جایی که دیدیم 
یدادهای علمی باعث شده تا اتفاقات خوبی در مباحث علمی  همین رو
کات علمی بین کشورها و نیروهای برجسته ایجاد شود.  صرفا به دلیل اشترا
مساله دیگر نگاه کشورهای دنیا به ایران است؛ یعنی شاید بیرون از مرزها به 
گاندایی که نسبت به کشورمان شکل گرفته و تبلیغات سوء ای  پا دلیل پرو
که وجود دارد، نگاه ها کمی متفاوت باشد. در این شرایط وقتی مردم دیگر 
کشورها به ایران بیایند و از نزدیک ببینند جامعه ما یک جامعه شاداب و 
علمی بوده و مباحث مطرح شده دروغ است، حتما نگاه ها تغییر خواهد 
کرد. نکته دیگر اینکه وقتی کارهای متعدد علمی در حوزه های مختلف را از 
نزدیک دیده و در جریان امکانات قرار بگیرند، حتما اثرگذار خواهد بود. یکی 
یادی نسبت به  دیگر از موضوعات بحث زنان است. متاسفانه مباحث ضد ز
زنان ایران مطرح می شود اما وقتی آنها ببینند زنان ما در عرصه علمی بسیار 
فعال هستند، خودش موثر خواهد بود. در همین راستا عمده افرادی که در 
المپیاد فعال شده اند، زنان هستند که خودش می تواند موثر باشد. در یک 
کلام باید بگویم میزبانی از این المپیاد می تواند تبلیغات سوء ای که علیه 
کشور وجود دارد را خنثی کرده و در مقابل حتی شرکت کنندگان می توانند 
مبلغ کارها، ویژگی ها، سنت و فرهنگ کشورمان در عرصه های مختلف در 
کشور خودشان باشند. این درحالی است که شرکت کنندگان، حتما جزء 
افراد تاثیرگذار در آینده کشورشان خواهند بود و در مسئولیت های مختلف 
می گیرند. در چنین شرایطی حتما حضور آنها در ایران و آشنا شدن نزدیک 

با شرایط کشور می تواند برای آینده کشور ما نیز اثرگذار باشد. 

با توجه به اینکه وضعیت کشور در حوزه علوم پایه چندان مناسب نیست، 
ی این المپیاد تا چه میزان می تواند در ایجاد رغبت  تصور می کنید برگزار

برای تحصیل در رشته های علوم پایه اثرگذار باشد؟
کرد بی شک تمام   قبل از پاسخ به این سوال باید به این مساله اشاره 
ی که در تمام دنیا و بالطبع ایران وجود دارد، همگی مدیون علوم  تکنولوژ
که باعث  ی و علمی  ز درک عمیقی از تکنولوژ پایه است. اینکه ما امرو
از  یم همگی برگرفته  ایجاد وسایل در حوزه های مختلف می شود، دار
گر چنین درکی نباشد، قطعا هیچ گونه اختراع و ایجاد  علوم پایه است و ا
وسایل جدید علمی و غیرعلمی را شاهد نخواهیم بود. همین مساله 
نشان می دهد علوم پایه از اهمیت بالایی برخوردار است و دانش آموزان 
هم باید بدانند تا در علوم پایه عمیق نشده و عمق پدیده های طبیعی را 
به خوبی نشناسند، عملا نمی توانند هیچ گونه اختراعی داشته باشند. 
ز  ا یشی  نما ند  ا می تو یی  ها د لمپیا ا چنین  ی  ر ا گز بر طبیعتا  ینجا  ا ر  د
قدرتمندی حوزه علوم پایه را برای جامعه علمی نشان دهد. در اینجا 
از حیث رسانه ای، انعکاس  گر  ا که  کنم  باید به این مساله هم اشاره 
بی چه از این المپیاد و چه اتفاقاتی از این دست داشته باشیم و  خو
شاهد تبلیغات درستی در این حوزه باشیم، حتما می توانیم در مدارس 
ی،  انگیزه های خوبی برای تحصیل در رشته های  و برای قشر دانش آموز

کنیم.  علوم پایه ایجاد 
ین  که متخصصان علوم پایه ازجمله بهتر موضوع قابل طرح آن است 
افراد در حوزه علمی به شمار می روند و تربیت آنها می تواند سهم بالایی 
را در پیشبرد برنامه های علمی داشته باشد. مقام معظم رهبری نیز طی 
داشته اند  پایه  علوم  باره  در را  مختلفی  صحبت های  اخیر  سال های 
از  آنها می توانیم  به  و پرداخت درست  المپیادها  ی چنین  برگزار با  و 
نگرانی های موجود در این حوزه بکاهیم. متاسفانه در طول سال های اخیر 
شاهد ایجاد ضعف هایی در علوم پایه و به تبع آنها در فنی و مهندسی 
کشور  یدادهایی در  ی چنین رو یم با برگزار هستیم؛ با این حال امیدوار
کشور را به سمت علوم پایه  ی  بتوانیم بار دیگر سمت وسوی دانش آموز
ی را سال های بعد  کار که حتما اثرات چنین  و مهندسی سوق دهیم 
که بگوییم همین امسال می توان  کرد و این طور نیست  مشاهده خواهیم 
شاهد اثرات آن در بعد ایجاد رغبت برای تحصیل در این حوزه باشیم. 

در واپسین روزهای فعالیت دولت سیزدهم، روز گذشته طبقه پانزدهم وزارت 
علـــوم میزبـــان اهالـــی رســـانه بـــود تا در نشســـت خبری که به صورت مشـــترک 
یاســـت جمهوری برگزار  بـــا معاونـــت علمی، فنـــاوری و اقتصـــاد دانش بنیان ر
شـــد، دســـتاوردهای کشـــور در حوزه هوش مصنوعی تشریح شود. نشستی که 
برخلاف مرســـوم به دو بخش تقســـیم شـــد و بعد از تشـــریح این دســـتاوردها، 
ینی، معاون آموزشی به اقدامات صورت گرفته وزارت علوم در بعد  روح الله راز

آموزشی دانشگاه ها پرداخت. 
ینی گفت: »الگوی راهبری ما را هوش  در ابتدای این نشست خبری روح الله راز
مصنوعی متحول کرده است. خوشبختانه وزارت علوم در حوزه هوش مصنوعی 
در زمینه آموزشی اقداماتی داشته و برای توجه دانشجویان به هوش مصنوعی 
درس دو واحدی »هوش مصنوعی و تحول دیجیتال« را برای رشته های فنی 
مهندسی الزامی کرده است و از مهرماه سال 1403 اجرایی می شود. دو واحد 
هوش مصنوعی نیز به سایر رشته ها اختصاص داده که اختیاری است.« وی 
با بیان اینکه سال گذشته 30 عنوان رشته نزدیک به هوش مصنوعی تصویب 
شده، گفت: »طی سال های اخیر در تولید محتوای هوش مصنوعی کارهای 
خوبی انجام شـــده، اما در به کارگیری هوش مصنوعی هنوز جای کار اســـت و 
یم. تاثیر هوش مصنوعی در حوزه آموزش عالی در ســـه جنبه  رتبه خوبی ندار
قابل بررسی است. نخست نظام یاددهی و یادگیری است و اساتید باید نقش 
متفاوتی را ایفا کنند و وزارت علوم به سمت رویکرد مشارکت دهی حرکت کرده 
و ضوابط آموزشـــی و توانمندی دانشـــجویان و اساتید باید تغییر کند.« معاون 
آموزشی وزارت علوم تصریح کرد: »محور دوم اقدامات آموزش عالی در هوش 
مصنوعی در محتوای آموزشی  است و با توجه به اینکه همه حوزه ها از هوش 
مصنوعی متاثر هســـتند، نیاز به متناسب ســـازی با هوش مصنوعی اســـت. 
به طوری که از اقدامات مشخص وزارت علوم در هوش مصنوعی، محور تولید 
محتواســـت که در همین رابطه، از مهر امســـال درس دو واحدی الزامی برای 

رشـــته های فنی مهندســـی مرتبط با هوش مصنوعی پیش بینی شـــده است و 
یم.«  دو واحد اختیاری برای سایر رشته ها نیز درخصوص هوش مصنوعی دار
، رئیس مرکز توسعه فناوری های راهبردی  در ادامه این نشست شقایق حق جو
معاونـــت علمـــی گفت: »هوش مصنوعی دو وجه تمایـــز در بین فناوری های 
هایتک دارد. اول اینکه همه ابعاد زندگی مردم را دربر می گیرد، دوم از بین همه 
فناوری های نوظهور مقام معظم رهبری شاخص کمی برای آن تعیین کردند و 
گفتند ما بین 10 کشـــور برتر جهان شـــویم.« وی افزود: »فناوری های برافکن در 
گر آمادگی مواجهه با آن را نداشته باشید  موج های فناوری یک ویژگی دارد که ا
گر  ســـبب شکســـت می شـــود و حتما ما را به شدت آســـیب پذیر خواهد کرد. ا
همه مشاغل تخصصی آمادگی مواجهه با هوش مصنوعی را نداشته باشند، 
ســـبب آســـیب آنها می شـــود.« حق جو ادامـــه داد: »معاونت علمـــی دو اتفاق 
مهم رقم زده اســـت. اول اینکه ســـتاد توسعه فناوری رباتیک را نداشتیم و این 
را ایجاد کردیم، دوم اینکه سند ملی هوش مصنوعی تدوین و با امضای دکتر 
مخبر ابلاغ شد. اولین بند سند، اشاره به لزوم  توسعه و تربیت سرمایه انسانی 

متخصص و ماهر است.« 

   اجرای پایلوت حضور و غیاب الکترونیکی دانشجویان 
در بخش دوم این نشست خبری، روح الله رازینی در پاسخ به سوال »فرهیختگان« 
مبنی بر اینکه قرار بود از سال گذشته حضور و غیاب دانشجویان به صورت 
الکترونیکی شود. آیا می توان انتظار داشت این کار به سال تحصیلی جدید 
، گفت: »ایده این اتفاق دو سه سالی می شود که در وزارت علوم  برسد یا خیر
مطرح شـــده و برخی از دانشـــگاه ها نیز خودشان این کار را عملیاتی کرده اند. 
البته به صورت جدی و گســـترده دانشـــگاه علمی کاربردی اســـت که توانسته 
حضور و غیاب الکترونیکی را به نوعی ذیل هوشمندســـازی حضور و غیاب 
دنبـــال  کند و برخی از دانشـــگاه ها ماننـــد تفرش نیز به صورت موردی اقدام به 
این کار کرده اند. با این حال هنوز این کار به صورت گســـترده در کشـــور اجرا 
نشده است.« او ادامه داد: »اجرای این کار ملاحظاتی دارد و باید هم از لحاظ 

ک قرار داد تا بعد از آن بتوانیم به  فنـــی و هـــم اخلاقـــی، مباحث مورد نظـــر را ملا
صورت کشوری آن را اجرایی کنیم. هرچند به شکل پایلوت امروز شاهد تحقق 
این مســـاله هســـتیم. از ســـوی دیگر از دانشگاه هایی که چنین کاری را انجام 
داده اند، حمایت هایی برای پیاده سازی زیرساخت های مرتبط انجام داده ایم، 

اما جزئیات این حمایت را نمی دانم.« 

   سامانه دقیقی برای رصد اشتغال فارغ التحصیلان نداریم
معاون آموزشی وزیر علوم همچنین در پاسخ به سوال یکی دیگر از خبرنگاران 
مبنی بر رصد اشـــتغال فارغ التحصیلان دانشـــگاهی گفت: »بخشـــی از آن در 
وزارت علوم اســـت و بخشـــی خارج از وزارتخانه اســـت. ما ســـامانه دقیقی در 
یم. یک سامانه یکپارچه و دقیق  کشور برای رصد اشتغال فارغ التحصیلان ندار
کز مختلف وجود دارد، اما به تناسب  برای این موضوع نیاز است. آمار ها و مرا
شرایط کشور به نظر می رسد باید دقت این سامانه ها و ظرفیت ها بالاتر برود. 
گر کســـی  مثلا ما براســـاس کد بیمه ای افراد اشتغال شـــان را رصد می کنیم اما ا
بیمه رســـمی نداشـــته باشد مثل رشته تربیت بدنی و برخی رشته های هنری، 

امکان رصد آن سخت است.« 
ینی افزود: »یا موضوع ارتباط اشتغال با رشته تحصیلی افراد. ما با کد بیمه ای  راز
متوجه می شـــویم فرد شـــاغل اســـت اما کجا متوجه می شـــویم فرد با شغلی که 
دارد تناسب دارد یا ندارد، اینها از آن جا هایی است که به نظر می رسد جای 
پیگیری دارد.« معاون آموزشی وزارت علوم با اشاره به اقداماتی که دولت بعد 
باید در حوزه تحول رقم بزند، گفت: »بحث نیازمحوری و تقاضامحوری به نظر 
ما می تواند یک نقطه تحولی در حوزه آموزش باشد. این نیاز به فرهنگ سازی 
بیشتر دارد و اساتید ما به این نتیجه برسند که دقیق می توان به مسائل کشور 
یم.« وی  پرداخت. در دستگاه ها روند رو به رشدی را داشتیم، اما هنوز فاصله دار
یتش سامانه نان است. در حوزه ارتقای  ، محور ادامه داد: »پذیرش استادمحور
جایگاه آموزش، تکمیل و تدوین نهایی آیین نامه ارتقا از آن موضوعاتی است 
که پذیرش را از مسیر آموزش محور دیدیم و طراحی شده، اما مسیر تصویب و 

ابلاغ آن نهایی نشده است.« 

   کیفیت آزمون دوره کرونا ایراد داشت
رضـــا نقـــی زاده، مدیـــرکل دفتـــر برنامه ریزی آمـــوزش عالی وزارت علـــوم نیز در 
بخشـــی از این نشســـت خبری در پاســـخ به سوال یکی از رسانه ها مبنی بر آمار 
مشـــروطی های دانشـــگاهی گفت: »درباره بحث مشروطی در دانشگاه ها ما با 
دو پیک روبه رو بودیم. یکی پیک کاهش شـــدید مشـــروطی در دانشـــگاه ها در 
نیمســـال دوم تحصیلی ســـال 98 که مصادف بود با شـــروع کرونا. درحقیقت 
این ارقام با توجه به اطلاعاتی که از کل دانشگاه ها جمع کردیم، نشان می دهد 
کیفیت آزمون در این دوره دچار مشـــکل بوده و هیچ اتفاق آموزشـــی نیفتاده و 
حتی کیفیت آموزش آن زمان افت کرده بود و قاعدتا نباید تعداد مشروطی ها 
تـــا ایـــن حـــد کاهش پیدا می کرد و این عدد قابل توجه بود.« او افزود: »دقیقا در 
ی شدن آزمون های دانشگاه ها  نیمسال دوم تحصیلی سال 1401 که با حضور
مصادف شده بود، آمار مشروطی های دانشگاهی به دوران قبل از کرونا برگشت 
و افزایش مشـــروطی را شـــاهد بودیم و این نشـــان می دهد ما با مســـاله آزمون به 
گر بپرســـید بین قبل از دوران کرونا  عنوان یک موضوع جدی روبه رو هســـتیم. ا
و امـــروز تفـــاوت محسوســـی وجـــود دارد، باید بگویم تفاوتی وجـــود ندارد و آمار 
مشـــروطی ها در هر دو تقریبا مشـــابه است.« نقی زاده با بیان اینکه نه افزایش و 
نه کاهش مشروطی نشانگر افزایش یا کاهش کیفیت آموزشی نیست، گفت: 
»آماری را ارائه می دهم که نشان از کیفیت پایین آزمون های مجازی در سال 
کرونا اســـت. ســـالی که کرونا رخ داد چون زیرســـاخت های مجازی هنوز کامل 
فراهم نبود، میزان مشـــروطی برخی از زیرنظام های ما تا 50 درصد کاهش پیدا 
کرده بود. معنایش آن اســـت که هیچ اتفاق آموزشـــی رخ نداد و حتی کیفیت 
آموزشی هم در آن سال کاهش داشته، با این حال میزان مشروطی ها در برخی 
زیرنظام ها 50 درصد کاهش پیدا کرده بود، اما در اولین ســـالی که آزمون ها به 
صـــورت حضوری برگزار شـــد، تقریبا تمامـــی آمارهای ما همان آمارهای قبل از 

دوران کرونا است.« 
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مشروطی ها در کرونا 50 درصد کمتر شدند!
2واحدهوشمصنوعیبهرشتههایدانشگاهیاضافهشد اجرایپایلوتحضوروغیابالکترونیکیدانشجویان

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

زهرا رمضانی 
خبرنگار گروه دانشگاه


